

NOD

National Operations Directive

Directive d'exploitation nationale

La version française suit la version anglaise.

This is mandatory reading for Air Traffic Controllers and Operations managers.

Ceci est une lecture obligatoire pour les contrôleurs de la circulation aérienne et les gestionnaires de l'exploitation.

If you have questions regarding this publication, please contact Chris Rieken, National Manager, ATS Standards Compliance at [Chris Rieken@navcanada.ca](mailto:Chris.Rieken@navcanada.ca).

Extension to Existing Transport Canada Exemption on Medical Certificates

This directive replaces NOD 2020-021 and replaces information on the Medical Certificate Attestation provided in NOD 2021-011. As of March 2, 2021, Transport Canada extended the exemption from subsections 404.03 of the Canadian Aviation Regulations with regards to civil aviation medical certificates. The exemption is extended to **March 31, 2022** with one significant change regarding the methods by which an ATC medical certificate can be renewed.

Methods of Renewing Medical Certificates

If your medical certificate expired **before** March 17, 2020, the usual method of renewal, via an in-person examination with a Civil Aviation Medical Examiner (CAME), is the only option to renew and this should be stated when the appointment is made.

As of March 2, 2021, Transport Canada have indicated attestations of fitness are not permitted for the renewal of medical certificates. This means there are now **two** methods to renew your medical certificate:

- Telemedicine consult with CAME
- In-person examination with CAME

Telemedicine Consult with CAME

If your ATC medical certificate expires between March 17, 2020 and March 31, 2022, to renew your medical certificate by Telemedicine:

1. Contact your CAME to verify that they offer Telemedicine examinations. TC have confirmed that medical certificate holders may renew by Telemedicine more than once, and this includes renewals under the previous exemption.
2. On successful completion of the Telemedicine examination, the CAME will complete and send a “Civil Aviation-Fit Certification” form ([TC Form 26-0862AE](#)).
3. On receipt of the “Civil Aviation-Fit Certification” form, provide a copy to your manager as proof of the renewal, and OPT will be updated. The original form must be kept with your Aviation Document Booklet (ADB).

 *The duration of the renewal using Telemedicine is dependent upon the age of the medical certificate holder.*

- *Medical certificate holders 59 years and younger will be renewed until the first day of the month that follows a 12 (twelve) month period from the day of the Telemedicine consultation.*
- *Medical certificate holders 60 years and over will be renewed until the first day of the month that follows a 6 (six) month period from the day of the Telemedicine consultation.*

Should a CAME not be able to reach a conclusion regarding the fitness of an application using a Telemedicine examination, the CAME will require that the applicant undergo an in-person examination.

In-Person Examination with CAME

If your ATC medical certificate expired before March 17, 2020, or a CAME indicated during a Telemedicine consultation that you must attend an in-person examination, or you require a new medical certificate, you must schedule an in-person examination with your CAME.

The CAME will stamp your Aviation Document Booklet and the current medical certificate renewal process will apply.

More Information

More information provided by Transport Canada is available here:

[TC Procedures for Civil Aviation Medical Examinations and Certificate Renewals](#)

Si vous avez des questions concernant la présente directive, communiquez avec Chris Rieken, Gestionnaire national, Conformité aux normes ATS au [Chris Rieken@navcanada.ca](mailto:Chris.Rieken@navcanada.ca).

Extension à l'exemption de Transports Canada sur les certificats médicaux

Cette directive remplace la NOD 2020-021 et remplace les informations sur l'attestation de certificat médical fournie dans NOD 2021-011. Depuis le 2 mars 2021, Transports Canada a prolongé l'exemption des paragraphes 404.03 du Règlement de l'aviation canadien en ce qui concerne les certificats médicaux de l'aviation civile. L'exemption est prolongée jusqu'au **31 mars 2022** avec un changement important concernant les méthodes par lesquelles un certificat médical ATC peut être renouvelé.

Méthodes de renouvellement des certificats médicaux

Si votre certificat médical a expiré **avant** le 17 mars 2020, la méthode habituelle de renouvellement, via un examen en personne avec un médecin-examineur de l'aviation civile (MEAC), est la seule option de renouvellement et cela doit être indiqué lors du rendez-vous.


Depuis le 2 mars 2021, Transports Canada a indiqué que les attestations d'aptitude n'étaient pas autorisées pour le renouvellement des certificats médicaux. Cela signifie qu'il existe désormais deux méthodes pour renouveler votre certificat médical :

- Consultation en télémédecine avec un MEAC
- Examen en personne avec un MEAC

Consultation en télémédecine avec un MEAC

Si votre certificat médical expire entre le 17 mars 2020 et le 31 mars 2022, afin de renouveler votre certificat médical par télémédecine :

1. Contactez votre MEAC pour vérifier qu'il propose des examens de télémédecine. TC a confirmé que les titulaires de certificats médicaux peuvent renouveler par télémédecine plus d'une fois, et cela comprend les renouvellements en vertu de l'exemption précédente.
2. Une fois l'examen de télémédecine réussi, le MEAC remplira et enverra un formulaire «Certificat d'aptitude à l'aviation civile» ([formulaire TC 26-0862AE](#)).
3. À la réception du formulaire «Certificat d'aptitude à l'aviation civile», fournissez-en une copie à votre gestionnaire comme preuve du renouvellement, et SCO sera mis à jour. Le formulaire original doit être conservé avec votre carnet de documents d'aviation (CDA).

 *La durée du renouvellement par télémédecine dépend de l'âge du titulaire du certificat médical.*

- *Les titulaires d'un certificat médical de 59 ans et moins seront renouvelés jusqu'au premier jour du mois qui suit une période de 12 (douze) mois à compter du jour de la consultation de télémédecine.*
- *Les titulaires d'un certificat médical de 60 ans et plus seront renouvelés jusqu'au premier jour du mois qui suit une période de 6 (six) mois à compter du jour de la consultation de télémédecine.*

Si un MEAC n'est pas en mesure de parvenir à une conclusion concernant l'aptitude d'une demande à l'aide d'un examen de télémédecine, le MEAC exigera que le demandeur subisse un examen en personne.

Examen en personne avec MEAC

Si votre certificat médical ATC a expiré avant le 17 mars 2020, ou si un MEAC a indiqué lors d'une consultation de télémédecine que vous devez vous présenter à un examen en personne, ou si vous avez besoin d'un nouveau certificat médical, vous devez planifier un examen en personne avec votre MEAC.

Le MEAC ajoutera une étampe à votre carnet de documents d'aviation et le processus actuel de renouvellement du certificat médical en vigueur s'appliquera.

Plus d'informations

Pour plus d'informations fournies par Transports Canada, consultez :

[TC Procédures d'examen médical de l'aviation civile et de renouvellement des certificats](#)

A handwritten signature in black ink, appearing to read 'V. Robertson', with a long horizontal flourish extending to the right.

Vanessa Robertson

Director, ATS Standards /
Directrice, Normes ATS